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zprávy

Z jednání výboru Psychiatrické sPolečnosti čls jeP

dne 1. října 2014 

 1.  Výbor PS schválil kontrolu zápisu z minulé schůze, 
konstatoval, že několik bodů z ní bude na pořadu 
i tohoto jednání. Schůze s představiteli Společnosti 
pro návykové nemoci byla na jejich žádost přesunuta 
na 5. 11. 2014 dopoledne.

 2.  Předseda PS dr. Hollý informoval výbor PS o své 
účasti na kongresu WPA v Madridu, kde proběhly 
volby předsednictva. Novou prezidentkou WPA byla 
s velkou převahou hlasů zvolena Dr. Helen Hermann 
z Austrálie, kterou podpořila i česká PS. Ta násled-
ně zaslala výboru PS poděkování a vyjádřila ochotu 
k další spolupráci.

 3.  Výbor PS projednal návrh paní Kamarádové ze spo-
lečnosti Guarant, s.r.o., ohledně sponzorských smluv, 
zajišťujících provoz PS v roce 2015. Konstatoval, že 
všeobecně se ochota firem přispívat na činnost PS sni-
žuje a že je nutno tomu přizpůsobit i podobu nabídky, 
kterou může výbor PS potenciálním sponzorům učinit. 
Paní Kamarádová upraví návrh sponzorských smluv 
podle připomínek a návrhů členů výboru PS a pošle je 
členům výboru PS do konce října ke schválení.

 4.  Výbor PS projednal postoje, které budou představitelé 
PS zastávat během jednání v jednotlivých odborných 
skupinách, které se od tohoto týdne začínají setkávat 
na MZ a mají za cíl připravit implementaci Strategie re-
formy psychiatrické péče. Dohodli se, že nebudou zpo-
čátku uvádět konkrétní představy o tom, jaké finanční 
prostředky by úplné uskutečnění SRPP vyžadovalo, 
ale zaměří se především na prosazování konkrétních 
požadavků na zlepšení kvality i kvantity psychiatrické 
péče. Přitom ale budou zdůrazňovat, že bez navýšení fi-
nančních prostředků, věnovaných na oblast péče o du-
ševně nemocné, nelze tohoto zlepšení dosáhnout.

5. Předseda PS dr. Hollý informoval výbor PS, že napsal 
dopis ředitelce odboru dohledu nad zdravotním po-
jištěním MZ Ing. Rögnerové, v němž vyjádřil nesou-
hlas s tím, že se v Seznamu zdravotnických výkonů 
na rok 2015 opět neobjevil kód „Zvýšená psychiat-
rická péče“, o jehož zařazení Výbor PS dlouhodobě 
usiluje.

 6.  Výbor PS prodiskutoval otázku, zda má vydávat od-
borná stanoviska a doporučení na žádost soukro-
mých osob, a dospěl k rozhodnutí, že takováto stano-
viska vydávat nebude.

 7.  Výbor PS projednal program semináře, který se usku-
teční v Parlamentu ČR dne 7. 10. 2014 pod záštitou 
předsedy zdravotního výboru Poslanecké sněmovny 
PČR prof. Vyzuly. Na semináři vystoupí se svými pří-
spěvky dr. Hollý, prof. Raboch, prof. Praško, doc. An-
ders a dr. Mašek. Předseda PS dr. Hollý navrhne závě-
rečné memorandum, kterým by členové zdravotního 
výboru vyjádřili podporu plánované reformě psychi-
atrické péče, a projedná jeho znění s prof.Vyzulou.

 8.  Výbor PS projednal témata, která by měli představi-
telé PS projednat na schůzce s náměstkyní MZ pro 
legislativu JUDr. Arnoštovou na jednání dne 10. 10. 
2014. Dohodl se, že by se měla otevřít témata povinné 
mlčenlivosti psychiatrů a klinických psychologů, po-
vinnost hlásit osoby, které se léčí kvůli závislosti, kvůli 
odebrání řidičského průkazu a vyhláška o způsobilos-
ti k výkonu zdravotnického povolání, která je formu-
lována příliš obecně a nejednoznačně, takže ohrožuje 
možnost pracovního uplatnění zdravotníků, kteří se 
někdy v životě léčili kvůli psychické poruše.

 9.  Výbor PS pověřil prof. Höschla a doc. Mohra, aby vy-
pracovali návrh stanoviska, kterým výbor PS vyjádří 
svůj nesouhlas s mediální skandalizací lékaře, který 
se léčí pro bipolární poruchu, protože přístup médií je 
výrazně stigmatizující, zcela porušuje presumpci nevi-
ny, právo na ochranu osobních údajů a výrazně ztěžuje 
možnost pracovního uplatnění nejen zdravotníků, ale 
i jiných osob, které se léčí pro nějakou duševní poru-
chu. 

 10.  Dr. Herrman informoval výbor PS o tom, že další 
schůze skupiny pro Akční plán „Zdraví 2020“ se usku-
teční 6. 10. 2014, zúčastní se jí on spolu s prof. Praš-
kem a bude o jejím průběhu členy Výboru PS infor-
movat.

 11.  Výbor PS vyjádřil podporu kandidatuře prof. Rabo-
cha do předsednictva ČLS JEP.
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 12. Výbor PS podpořil žádost lékařů z PCP, adresovanou 
ÚZIS, aby byla mezi psychiatrické diagnózy zahrnuta 
i diagnóza „ADHD v dospělosti“, stejně jako je tomu 
v řadě jiných zemí Evropské unie. 

 13.  Výbor PS konstatoval, že za psychoterapeutický výcvik 
v předatestační přípravě lze považovat pouze výcvik, 
který je schválený Českou psychoterapeutickou společ-

ností a Psychiatrickou společností ČLS JEP. Zároveň lze 
akceptovat kurz schválený a organizovaný PS ČLS JEP.

 14.  Výbor PS schválil přihlášky nových členů PS: 
MUDr. Bartošíková, PN Kroměříž, MUDr. Prokešo-
vá, PK Plzeň.

 15.  Příští vědecké schůzi Purkyňovy společnosti dne 
5. 11. 2014 bude předsedat prof. Češková.

Zapsali MUDr. Možný a paní Holadová

 1.  Výbor schválil zápis z jednání výboru z října 2014.
 2.  Výbor projednal informace o průběhu odborného 

semináře o současných problémech a plánované re-
formě psychiatrické péče, který se uskutečnil v Po-
slanecké sněmovně PČR dne 7. 10. 2014 pod záštitou 
předsedy zdravotního výboru poslanecké sněmovny 
prof. Vyzuly, za přítomnosti poslanců, zástupců VZP 
a Ministerstva zdravotnictví ČR. Na semináři vy-
stoupili se svými příspěvky dr. Hollý, prof. Raboch, 
doc. Anders, prof. Praško a dr. Mašek.

 3.  Dr. Hollý informoval výbor PS o svém jednání s ve-
doucím sociálního výboru Poslanecké sněmovny 
PČR J. Zavadilem, který slíbil, že se bude snažit uspo-
řádat společné jednání zdravotního a sociálního vý-
boru poslanecké sněmovny, věnované problematice 
péče o duševně nemocné.

 4.  Dr. Hollý bude také znovu jednat o problematice 
psychiatrické péče a povinné mlčenlivosti psychiatrů 
s předsedou zdravotního výboru poslanecké sněmov-
ny prof. Vyzulou, termín jednání nebyl dosud určen.

 5.  Dr. Vaněk a dr. Hollý informovali výbor PS o svém 
jednání na Ministerstvu spravedlnosti ČR ohledně 
připomínek výboru k současnému znění vyhlášky 
o způsobilosti k řízení motorových vozidel a způ-
sobilosti k výkonu povolání zdravotníka, které jsou 
v současné době formulovány velmi obecně a neurči-
tě. Výbor PS diskutoval o návrzích na vhodné změny 
znění těchto vyhlášek a pověřil dr.Vaňka, aby s těmito 
návrhy seznámil představitele ministerstva zdravot-
nictví. 

 6.  Výbor PS prodiskutoval událost, kdy duševně ne-
mocná žena ve Žďáru nad Sázavou zabila studenta 
střední školy. Pověřil předsedu PS dr. Hollého, aby 
spolu s prof. Höschlem vytvořili text prohlášení, 
v němž vyjádří hlubokou lítost nad touto událostí, 

zároveň ale upozorní na skutečnost, že podobným 
událostem nelze stoprocentně zabránit a že tato 
událost nesmí být důvodem k paušální diskrimina-
ci a omezování lidí trpících duševní poruchou. Sní-
žit riziko opakování podobných událostí lze tím, že 
bude dostupný větší rozsah psychiatrických a psy-
chosociálních služeb pro duševně nemocné, bude 
k dispozici více odborníků, kteří budou mít na pa-
cienty více času, ambulantní psychiatři budou lépe 
finančně motivováni k péči o psychiatrické pacienty 
s nařízenou ochrannou léčbou a bude dostupnější 
ambulantní léčba depotními antipsychotiky. Všech-
na tato opatření jsou součástí Strategie reformy 
psychiatrické péče a předpokládají vyšší úhradu ze 
strany zdravotních pojišťoven za péči o duševně ne-
mocné.

 7.  Výbor PS se seznámil s informacemi od jednotlivých 
členů Výboru PS o schůzkách implementačních sku-
pin, které se uskutečnily na ministerstvu zdravotnic-
tví. Protože se jednalo o první schůzky těchto skupin, 
byla jejich obsahem především úvodní výměna infor-
mací a vytyčení základních směrů další práce, k žád-
ným závěrům tyto komise zatím nedospěly. 

 8.  Dr. Hollý informoval Výbor PS, že dostal z minister-
stva zdravotnictví písemný příslib, že navrhne zařa-
zení ošetřovacího dne „Zvýšené psychiatrické péče“ 
do novely Seznamu zdravotnických výkonů na rok 
2015.

 9.  Výbor PS pověřil dr. Hollého, aby nominoval zástupce 
PS do hodnoticí komise Norských fondů. Dále výbor PS 
nominoval dr. Hermana a dr. Syrovátku do komise Mi-
nisterstva spravedlnosti ČR pro výkon ochranných psy-
chiatrických léčeb, doc. Anderse do Komise pro lékovou 
politiku a kategorizaci léčiv ČLS JEP a dr. Pokorného 
z PN Praha Bohnice do komise pro změnu pohlaví.

Z jednání výboru Psychiatrické sPolečnosti čls jeP

dne 5. listopadu 2014 


